
Vélemények 
a véleményezésről 
Diák a tanárról 

A Bölcsészettudományi Kar 
KlSZ-vezetősége 1979 tavaszán 
a kari tanács elé terjesztett 
egy, az oktató-nevelő és szak-
mai-tanulmányi munka kollek-
tív (oktatói és hallgatói) véle-
ményezésére vonatkozó javasla-
tot. Az elmúlt év tapasztalatai 
azt mutatták, hogy a kari ta-. 
nács határozata nem vált gya-
korlattá, annak ellenére, hogy 
néhány tanszéken — a már 'ad-
dig kialakult hagyományokat 
folytatva — megvalósult az ok-
tatók és a hallgatók együttmű-
ködése az oktató- és nevelő-
munka területén. A kari K1SZ-
vezetőség 1980. novemberére az 
Állami ifjúsági Bizottság irány-
elveire támaszkodva új javas-
latot dolgozott ki. 

„A kölcsönös véleményezés 
módja" 

1. A z oktatók a félév első elő-
adásán, illetve szemináriumán 
ismertessék a stúdium alapvető 
célját, lezárásának mód.iát s a 
követelményeket. Amennyiben 
az oktatott tárgy jellege enge-
di — a hallgatókkal való közös 
beszélgetés során — alakítsák 
ki a tematikát, illetve a feldol-
gozás módját. 

2. A félév lezárásakor az ok-
tatók a tanulócsoportokkal 
együttesen értékeljék a szemi-
nárium munkáját, s indokolják 
meg a hallgatók gyakorlati je-
gyeit. 

3. A vizsgák után az oktatók 
véleményüket — a vizsgatapasz-
talatokkal együtt — a félévet 
értékelő tanszéki értekezleten 
besióljók meg az egyes évfo-
lyamok tanszéki összekötőivel. 

4. A tanszékvezetők gondos-
kodjanak arról, hogy az okta-
tók az érvényben levő kari ta-
nácsi határozat szerint járjanak 
el. (A JATE BTK-n folyó okta-
tó-nevelő és szakmai-tanulmá-
nyi munka véleményezése.) 

A K ISZ-szervezetek össze-
gyűjtötték a félév elején a cso-
portok véleményét az egyes sze-
mináriumokról, előadásokról (ok-
tatóra, tantárgyra lebontva). 

Hogy van-e értelme ennek az 
egésznek? 

Hallgassuk meg a „véleménye-
ket a véleményezésekről". Elő-
ször a diákokat: 

„— Vannak nagyon jó oktatók, 
akik a többszörös lehetőségét 
nyújtják annak, amit így, ad-
minisztratív módon ellenőrizni 
lehet. * Vannak „negatív végle-
tek" is, akikről — úgy gondo-
lom — már lemondtunk. Hogy 
helyesen tettük-e — ezt nem tu-
dom. 

Viszont van a „szürke közép-

mezőny", akikr* nem figyelünk, 
akiket minden értékelésnél két-
három mondattal felintézünk, 
mondván, hogy semmi különös 
nincs bennük. Pedig a mi reális 
célunk, ezeknek az embereknek 
a megnyerése lehet. Azoknak a 
megnyerése, akik nem felelnek 
meg teljesen elképzeléseinknek, 
de nem is zárkóznak el mereven 
a velünk való kontaktus elől. 
Rájuk figyeljünk, itt érhetünk el 
komoly eredményeket" 

„— Annyire nem látjuk értel-
mét a véleményezésnek, hogy a 
csoportunk meg sem csinálta. 
Teljesen meddő dolog ez az 
egész, mert egy felnőtt ember 
tulajdonságain, módszerein nem 
lehet változtatni. Legfe l jebb 
olyan eredményekre számítha-
tunk. hogy a jegyzetellátás, eset-
leg a vizsgaidőpontok megadása 
megváltozik Nem hiszem, hogy 
ezután másképp lesznek a sze-
mináriumok. előadások. Szerin-
tem változást, csak valamilyen 
felülről jövő változással lehet 
elérni, nem így, a tomegszavazás 
módszerével." 

„— Remélem, úgy jutnak el a 
véleményezések a tanárokhoz, 
ahogy megszülettek, és még az 
idősebb oktatók sem a támadást, 
hanem a jobbító szándékot lát-
ják benne. Tulajdonképpen ez is 
az egyetemi oktatás színvonal-
emelését szolgálná, de nem a 
vizsgakövetelmények egyoldalú 
szigorítását. A z oktatók is igye-
kezzenek többet átadni az egye-
temi ifjúságnak, s így emelkedik 
a tudásszint. A z egész vélemé-
nyezési rendszer céljának és leg-
főbb feladatának azt tartom, hogy 
emelje a tudásszintet." 

„— Őszintén megmondom, cso-
portunk néhány tanárról nem írt 
véleményt, mert félt a retorzió-
tól . . . " 

„ — Akkor van értelme a vé-
leményezéseknek, ha az oktatók 
is komolyan veszik. Mi nagyon 
kevés jó véleményt írtunk, talán 
egy kivétel van. Ritkán jön ösz-
sze az egyetemen, hogy valaki jó 
pedagógus és j ó l szakember is 
egyszerre. Azt tartom, hogy vál-
tozás nem lesz, mert egyes tan-
székvezetők — szerintem — nem 
veszik komolyan a kezdeménye-
zést, hanem csak szükséges rossz-
ként elfogadják." 

Ügy tűnik, nem csekély a pesz-
szimizmus. Az eddigi rossz ta-
pasztalatok (?). a bizalmatlanság 
(:>), a belenyugvás (?) lehet en-
nek oka. A félév végére dői csak 
el, hogy formalitásnak, eggyel 
több adminisztratív kötelezett-
ségnek. újabb nyűgnek vették-e 
a véleményezési rendszert okta-
tóink, vagy nem. 

MÓROCZ K A R O L Y 

ultrahanggal 
Ha valaki ágynak esik vala-

lyen ok miatt, az élet nem áll 
meg, megy tovább a maga útján. 
Emiatt az illető sok dologról ma-
rad le, amit esetleg, egészsége--1 

sen r meglovagolhatott" volna. A 
sportolóknál ez soksaorozot'fin 
jelenekezik. A z okokat kutatva 
láthatjuk, hogy a sérülési lehető-
ségek milyen széles skálán mo-
zognak. Különösen lehangoló, ha 
ezt az orvosi figyelmetlenség még 
csak tovább fokozza. Ilyen ,,nem 
törődömség" okozta a SZEOL 
egyik középtávl'utójának, Németh 
Ervin másodéves biológia—test-
nevelés szakos főiskolai hallgató-
nak a sérülését is. 

— Valójában hol kezdődött ez 
az orvosi melléfogás'! 

— Nyolc hónappal ezelőtt több 
edaésen éreztem, hogy a bokám 
nem a régi. Futás közben fájt. 
amit különösen akkor éreztem, 
ha betonpályán tréningeztem. A 
sportorvos megnézte a lábamat, 
s közölte a diagnózist: ínhüvely-
gyulladás, amit ultrahanggal fog-
nak kezelni. ,A kezelés .hatására 
azonban nem hogy javult volna ' \ 
a lábam, ellenkezőleg, romlott 
Ez addig fajult, hogy az egyik 
edzésen eltörött'a bokám.-A rönt-
g en f e l v é t e l— amit csak ekkor 
készítettek — kimutatta, hogy 
csontritkulás okozta a- •törést • 

— A szervezeted nem ' kapta 
meg a megfelelő mennyiségé kal-
ciumot? • 

— Ez nem fordulhatott elő, hi-
szen a táplálkozásom az előírtnak 
megfelelő, és a csontom is csak 
az ultrahangos kezdés helyén 
volt ritka. 

— Akkor tulajdonképpen mi 
okozta a törtést? • ' 

— Minden valószínűség szerint 
a sportorvosiban „félrekezelték" 
a lábam, ami töréshez vezetett. 
Ha időben megröntgenezik a bo-
kámat, akkor ilyesmi • nem for-
dulhatott volna' elő. Utánanéz-
tem a szakirodalomban és egyér-
telmű bizonyítékát láttam, hogy 
repedt csontoknál az ultrahangos 
kezelés csontritkulást okozhat. 

Németh Ervin — gipsszel a lábán 

— Felépülésed után mennyire 
sikerült a régi formádat hozni? 

— A törés előtt középtávon a : 
főiskola második legjobb embere 
voltam,. 400 m-en 51,2, 800 m-en 
1,57-tel. Ezeket az eredményeket 
természetesen még nem tudtam 
újra elérni. Ez persze együtt járt 
azzal, hogy a tavaszi idényben 
nem. kerültem' be az utánpót-
lásba. . 

•— Milyen edzési tematika sze-
rint haladsz? '•'••' 

— A z edzőm — Halmos Emil 
— nehii könnyítést engedett, így 
csak fokozatos terhelés mellett 
próbálom ledolgozni a hátrányo-
mat. Így talán remélhetem, hogy 
az őszi idényre teljesül a vágyam, 
nevezetesen, hogy az utánpótlás 
kerettagja lehetek. 

— A konkrét versenyterved ki-
alakult már? 

(Fotó: Pataki Zoltán) 

— A legközelebbi verseny amin 
részt vehetek a Spartakiád lesz, 
április végén, Szegeden. Jó ered-
ményre nem számíthatok. Ez csak 
egy felmérés lesz számomra, ami-
ből májd következtetni lehet ar-
ra, hogy hol és milyen változta* 
tásra van szükség. A tulajdon-
képpeni komoly verseny Egerben 
lesz, itt szervezik meg az Orszá-
gos Főiskolás Bajnokságot. Ekkor» 
ra már remélem, kamatozni fog 
a sérülésem előtti és utáni mun-
ka. Ha nem csúszik közbe hiba. 
szeretném a két évvel ezelőtti 
eredményemet javítani. A z akko-
ri főiskolás versenyen ötödik let-
tem, amit ha sikerül most meg-
döntenem, akkor elégedett le-
hetek magammal. Addig termé-
szetesen még nagyon sok a tenni-
valóm. 

K Ö K É N Y I S T V Á N 

T A V A S Z H l R N Ö K T U L I P A N F A Fotó: Pataki Zoltán 

A K ISZ 1980 61» környezeti 
kultúránk fejlesztésére országos 
akciót szervez „Fiatalok a tiszta, 
kulturált környezetünkért" cím-
mel! Ez az" idén másodszor meg-
hirdetett akció egész évre fela-
datot ad a KISZ-szervezeteknek, 
s emellett arra hívja fel őket, 
hogy vegyenek részt április hó-
napban az • ifjúsági szövetség ál-
tal meghirdetett tavaszi kam-
pánymunkában is. Ez idő alatt a 
lakóhelyek, közterületek, munka-
helyek, tanintézetek rendjének 
tisztaságának megteremtése ér-
dekében vállalhatnak és végez-
hetnek munkát a KISZ-tagok. 

Környezeti kultúránk fejleszté-
sében tartós eredményt csak a 
különböző korosztályok, köztük a 
fiatalok szemléletének megválto-
zása hozhat Nagy mértékben 
elősegítheti ezt a szemléletválto-
zást a folyamatosan végzett tár-
sadalmi munka. A Magyar Kom-
munista If júsági Szövetség erre 
az évre is ezért hirdette meg a 
környezetünk szebbé tételére fel-
hívó akcióját.. Számos és fontos 
feladat megoldását javasolják a 
Fiataloknak, a • KlSZ-szerveZetek-
re-bízva, hogy településükön a 
legsürgősebbeket válasszák ki, és 
oldják meg- , >, v-t/?. 

Részt vehetnek a KlSZ-szerve-
zetek — az egyetemisták és a fő -
iskolások is! — pl. közterületek 
parkok tisztaságának megterem-
tésében, fásításában, parkosításá-
ban. Sok. alapszervezetnek adhat 
munkát gyermeki ntézmények 
óvodák, bölcsődék) kulturált kör-
nyezetének kialakítása, szépítése, 

továbbá - a lakókörnyezet gondo-
zása, rászoruló idŐ6 emberek há-
zatájának szebbététele. Vállalni 
lehet munkásmozgalmi emlékhe-
lyek környezetének gondozását, 
idősek napközi otthonainak fel-
újítását szociális otthonok, 
egészségügyi és kulturális intéz-
mények tavaszi nagytakarítási 
és karbantartási munkáit Ső t 
közvetlen környezetünk (kollégi-
umok, egyetemi épületek és kör-
nyékük) tisztábbá tételét is. 

A környezetszépítő, gondozó 
munkákat tavaly is az állami és 
társadalmi szervekkel együttmű-
ködve szervezték a K ISZ-szerve-
zetek. Idén a .munka hatékonysá-
gának fokozása érdekében az 
együttműködést szorosabbra kell 
fűzni. A K ISZ által meghirdetett 
kampány végrehajtásának terveit 
a települések környezetvédelmi 
társadalmi munkaprogramjával 
össze kell hangolni. Hatékonyabb 
együttműködés szükséges a mun-
kafeltételek biztosítására is, ami 
a tanintézetekben az intézményi 
vezetés teendője. 

v A z idei ' munkának különös 
hangsúlyt ad, hogy a K ISZ kong-
resszust közvetlenül megelőző 
időszakában, a járási, városi é s ; 

megyei küldöttgyűlések idején 
kerül rá . sor, jelezve, hogy a, 
KISZ-tagSág a .saját rétegeit 
érintő problémák megoldása mel-
lett az össztársadalmi feladatok 
megoldását is figyelemmel kíséri, 
és részt vállal belőle. Remélhe-
tőleg a mi , intézményeinkből is 
miniéi többen! 
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JÓ 
étvágyat! 

Tejivó á náros közepén. Maid-

nem mindig tele van, népszerű 

hely. Én is szeretem. Némi sor-

ban állás után mindig megkapom 

azt, amit szeretnék. Leülök. AZ 

asztalon egy tányér félbe hagyott 

túróscsusza. Nem baj, megszok-

tam már itt a hasonlókat. Kicsit 

ragad az asztal, mintha kóla öm-

lött voln rá. Legfeljebb nem te-

szem rá a könyököm. Hirtelen lö-

kést érzek a hátamban. Semmi, 

csak megérkezett az ügyeletes 

konyhalány, aki elviszi a mara-

dékot. Közben odaszól a pénztá-

rosnőnek: „Ügy esznek ezek, mint 

a disznókT* Nagyot nyelek. Biz-

tosan rosszul, hallottam! Lehet, 

hogy csak jó étvágyat kívánt. 

— tb — 

S Z E G E D ? 

Közle-
ményeink 

meg, s a JATE KISZ-bizottságán 
kapható. 

V; 1' ; , i 1 

A Szegedi Egyetem áprilisi ké' 
lapszáma a szokásos nyolc okia' 
helyett csak hat oldal terjedelem 
ben jelentKezík. Az ideiglenes "ol-
dalszám csökkenés oka, hogy 
József Attila Tudományegyetem 
áprilisi JATE-VESE-jének pro?, 
ramfuzéte a Szegedi Egyeter 
mellékletekéit jelenik meg.' ki 
méretben, nyolc Oldallal. A prog 
ramfüzet. pontos nevén a JATE-
Vese Tükör április 17-én ' jéWfct 

Március 2-i lapszáirvu nkban 
részletes tudósítást közöltünk a 
József Attila Tudományegyetem 
küldöttértekezletéről. A küldött-
értekezlet utolsó napirendjeként 
Megválasztotta a tudományegye-
emi K ISZ EB-tagokat, melynek 
•éveorát közöltük, de hibásan, 
zupi Gyula építőtábori és tár-
v ia lmí munka felelős neve ki-
maradt az EB-tagok névsorából. 

v '-'-Úton kérünk elnézést Czupi 
. " va já tó l ée olvasóinktól is. (A 
•TATÉ K ISZ EB tagjainak helves 
névsora e lapszámunk első olda-
'•«•o rrtfsrtalálható.) 

A Wzsef Attila Tudományegyetem, a 
Szegedi Orvostudományi Egyetem és 
a Juhász Gyula Tanárképző Főiskola 

MSZMP bizottságának lapja 
Felelős szerkesztő: 

DR. SZABÓ MAGDOLNA 
Szerkesztőség: 8720 Szeged 

Dugonics tér 12. Teleion: 12-119 
Megjelenik havonta kétszer 

Ara: 1,80 forint. Előfizetési díj 
egy évre 28,30 forint 

Terjesztik az intézmények KISZ- és 

szakszervezeti bizottságai 
Kiadja a Csongrád megyei L,apkladd 
Vállalat Szeged Tanácsköztársaság 

útja 10. sz. «740 
Telefion: 12-633. Telex: 82-282 

Keislős kiadó: Kovács László igazgató 
Szegedi Nyomda Szeged 

Bajcsy-Zsilinszky u. 28. 8720 
1981. IV. 22. — 1598 — 

Felelős vezető: Dobó József Igazgat» 

S Z E G E D I E G Y E T E M •r I n i 
• •>• 

-Má^i V,• ' I 
' " ' '• V' 1 • • v •• 

7' 


